
 

   

Zpráva z akce 
„Za inspirací na farmy do východních Čech – příklady dobré praxe“ 
 

Termín konání: 1. - 2. 11. 2022 
Místo konání: východní Čechy 

 
 
Ani listopadový termín neodradil farmáře a další partnery Celostátní sítě pro venkov z Plzeňska a 
jižních Čech od exkurze za kolegy do Královehradeckého a Pardubického kraje. Během dvou dní mělo 
25 účastníků možnost načerpat inspiraci a vyměnit si zkušenosti včetně těch, které farmáři získali při 
realizaci projektů z Programu rozvoje venkova. Každá z navštívených farem byla jedinečná a zajímavá 
nejen svou historií, ale především svou současnou filozofií, o kterou se neváhali jejich majitelé s 
„Plzeňáky“ podělit.  
První navštívenou farmou byla Farma Bláto, 
jejímž majitelem je malíř a výtvarník Pavel 
Šich. Ten se v 2012 se svou rodinou rozhodl 
obnovit zašlou slávu prvorepublikového statku 
a postupnými kroky citlivě rekonstruuje 
původní budovy v historickém stylu. Na místě 
bývalého zpustošeného statku postupně 
buduje prosperující farmu se zaměřením na 
výrobou tvrdých a polotvrdých zrajících sýrů s 
alpskou kulturou. K jejich výrobě používá 

mléko od dojnic plemene Brown-Swiss a 

Jersey, které se vyjma zimních měsíců 

pasou na přilehlých pastvinách. A jaká je filozofie Šichových? „Není pro nás důležitá kvantita, ale 
kvalita mléka a zdraví našich zvířat“, což se pak pozitivně odráží nejen ve vynikajících sýrech, ale i 
dalších výrobcích, které si mohou zákazníci zakoupit přímo ve faremním obchůdku či kavárně.  

Odpolední část exkurze byla situována na farmu 
Apolenka. Statek se nachází v areálu bývalého 
zemědělského družstva na okraji Pardubic a vznikl na 
pomoc osobám se zdravotním postižením s cílem 
zvyšovat kvalitu jejich života, vzdělávat je a začleňovat 
do společnosti prostřednictvím interakce se zvířaty v 
prostředí zemědělské farmy. Na farmě jsou chováni 
koně pro účely hiporehabilitace, ovce, kozy, drůbež a 
také mléčný skot plemene Jersey. Nadojené mléko se 
zpracovává v malé minimlékárně a výrobky (čerstvé 
sýry, kefír, tvaroh, jogurty…) je možné zakoupit také 
přímo v místním obchůdku nebo v bistru Chlívek. To 

vzniklo rekonstrukcí bývalého vepřína za podpory Evropského fondu pro regionální rozvoj. Jedná se o 
sociální podnik nabízející kvalitní občerstvení z farmářských surovin, a to jak pro návštěvníky, tak 
i zaměstnance areálu.    
Druhý den pokračoval na farmě Jakuba Erlera. 
Naše hospodářství je malá rodinná farma v 
Osicích nedaleko Hradce Králové a její historie 
sahá až do roku 1846. V současné době 
Erlerovi obhospodařují cca 28 hektarů luk a 81 
hektarů orné půdy. Zaměřují se na chov skotu a 
pěstování vojtěškového semene. Z plemen je 
převážně chován český strakatý skot, ale i 
některá masná plemena, jako např. Charolais 
nebo Salers. Zvířata jsou volně ustájena na 
slámě a k dispozici je také pastevní výběh. Z 
dotačního titulu Mladý zemědělec byla v areálu vybudována bourárna s chladícími boxy, ve kterých 
Erlerovi zpracovávají poražená zvířata. Po zrání a rozbourání maso zákazníkům rozvážejí vlastním 
chladícím vozem a zároveň prodávají přímo na farmě.  
 



 

   

Posledním navštíveným provozem 
byl Výzkumný a šlechtitelský ústav 
ovocnářský Holovousy, s.r.o. Je to 
jediný výzkumný ústav v ČR, který 
se zabývá problematikou 
ovocnářského výzkumu většiny 
ovocných druhů mírného 
klimatického pásma. Dlouhodobě 
uchovává a každoročně hodnotí v 
polních kolekcích genetických 
zdrojů více než 2 300 odrůd 
významných ovocných druhů. 
Organizačně je členěn na pět 
výzkumných oddělení - oddělení 
genofondů, ochrany ovocných 

plodin, technologií, genetiky a šlechtění ovocných plodin a oddělení laboratorního komplementu. 
Některá oddělení vč. laboratoří mohli účastníci také navštívit, např. laboratoře ochrany ovocných 
plodin a diskutovat s tamními odborníky o problematice škůdců či ochranných prostředků.  
Na závěr bychom rádi použili   výstižná slova pana Jakuba Erlera: „Na zemědělství je úžasná jeho 
smyslnost, kontakt s přírodou a zvířaty. Není to mnohdy snadná práce, vyžaduje skutečnou lásku k 
tomu, co děláme a podporu lidí, kteří vás mají rádi. Jedině tak můžeme dosáhnout skutečného 
úspěchu.“ 
 
Děkujeme všem za ochotu, se kterou nás všichni přijali a za to, že se podělili o své zkušenosti. 

Exkurzi připravila Družstevní cestovní kancelář DCK West ve spolupráci s Úhlavou, o.p.s. a 
Celostátní sítí pro venkov.  
 
 
  
Zapsala: Ing. Helena Hnojská, projektová manažerka Úhlava, o.p.s. 

Schválila: Ing. Kamila Havel Kupcová, krajský koordinátor Celostátní sítě pro venkov 

 

Dne: 12. 12. 2022 

 


